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Аннотация: Статья посвящена анализу норм обычного права в Запорожском казачьем войске. Особое 

внимание автор уделяет вопросу применения смертной казни за совершение преступления. С помощью 

формально-юридического, историко-правового и сравнительно-правового методов проведен анализ 

правоприменительной практики, касающейся регламентации юридического быта запорожского 

казачества. Автор приходит к выводу, что правовые обычаи войска, которое располагалось в 

определенный исторический период на территории Великого княжества Литовского, а затем и Речи 

Посполитой, сложились под влиянием Литовского статута в редакции 1529, 1566 и 1588 гг. После 

поступления в 1654 г. Запорожской Сечи в подданство России казачьи обычаи относительно применения 

смертной казни шли вразрез с царским законодательством (в 1744 г. этот вид наказания в Российской 

империи был запрещен). Однако судебные органы Запорожского войска продолжали назначать такую 

санкцию за отдельные категории преступлений вплоть до окончательного включения запорожцев в 

систему регулярных войск Российской империи в последней четверти XVIII в. в составе Черноморского 

казачьего войска. 

Annotation: The article is devoted to the analysis of the norms of customary law in the Zaporozhye cossack 

army. The author pays special attention to the issue of the use of the death penalty for committing a crime. With 

the use of formal legal, historical-legal and comparative-legal methods, the analysis of law enforcement practice 

concerning the regulation of the legal life of the Zaporozhye cossacks was carried out. The author came to the 

conclusion that the legal customs of the army, which was located in a certain historical period on the territory of 

the Grand Duchy of Lithuania, and then the Polish-Lithuanian Commonwealth, were formed under the influence 

of the Lithuanian Statute as amended in 1529, 1566 and 1588. After the Zaporozhian Sich became a Russian 

citizen in 1654, cossack customs regarding the use of the death penalty ran counter to tsarist legislation (in 1744, 

this type of punishment was banned in the Russian Empire). However, the judicial authorities of the Zaporozhye 

army continued to impose such a sanction for certain categories of crimes until the final inclusion of the cossacks 

in the system of regular troops of the Russian Empire in the last quarter of the XVIII century as part of the Black 

Sea cossack army. 
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